
Protokół z posiedzenia 
Komisji Rewizyjnej 

z dnia 20 czerwca 2013r. 
 
 

Posiedzenie otworzył o godz. 9:00 Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Pan Jan 
Rajchelt, który powitał członków komisji. 

 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Jan Rajchelt 
Tadeusz Lammel 
Sławomir Urbaniak 
oraz 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
 
Przedmiot kontroli: 
Kontrola wydatkowania funduszu sołeckiego za 2012r. 
 

Pani Skarbnik przedłożyła Komisji dokumentację dotyczącą funduszu sołeckiego                  
za 2012r. m.in. faktury, protokoły, naliczenia, rozliczenia i  wydruk z konta bankowego . 

Pani Skarbnik wyjaśniła, że samorządy, które wyodrębniły w budżecie fundusz sołecki                            
na podstawie ustawy z 20 lutego 2009 roku o funduszu sołeckim mogą liczyć na  zwrot 10%, 
20%, lub 30% wydatków z funduszu zrealizowanych w roku poprzedzającym rok budżetowy. 
Refundacji dokonuje budżet państwa, a wysokość średniej kwoty bazowej w kraju                    
jest niezbędna do wyliczenia stopnia refundacji.  

Zgodnie z art. 2 ust. 5 ustawy o funduszu sołeckim wydatki wykonane w ramach funduszu 
sołeckiego podlegają zwrotowi, w następującej wysokości: 

1. 30 % wykonanych wydatków - dla gmin, w których kwota bazowa obliczona jako 
iloraz wykonanych dochodów bieżących danej gminy oraz liczby mieszkańców 
zamieszkałych na obszarze danej gminy (Kb) jest mniejsza od średniej kwoty bazowej 
w kraju (Kbk),  

2. 20 % wykonanych wydatków - dla gmin, w których Kb wynosi od 100 % do 120 % 
Kbk,  

3. 10 % wykonanych wydatków - dla gmin, w których Kb jest większe od 120 % Kbk.  

Pani Skarbnik podkreśliła, że środki funduszu sołeckiego mogą być przeznaczane na 
zadania własne gminy służące poprawie życia mieszkańców i są zgodne ze strategią rozwoju 
gminy.  

Radny Urbaniak zapytał w ilu procentach fundusz sołecki został wykorzystany? 
Pani Skarbnik odpowiedziała, że w ok. 79 %. W 2012r. zaplanowano fundusz sołecki             

w wysokości 168.814zł, a wykonano 133.372,35zł. 
Radny Urbaniak zapytał czy w ocenie Pani Skarbnik wydatkowanie tego funduszu                 

jest dobrze planowane przez mieszkańców, czy raczej dużo jest przesunięć środków? 
Pani Skarbnik odpowiedziała, że ustawa o funduszu sołeckim nie pozwala na przesuwanie 

środków między przedsięwzięciami, można to natomiast robić między paragrafami i to się 
oczywiście zdarza. 

Radny Rajchelt zapytał, czy w sytuacji kiedy sołectwo w danym roku wyda mniej niż 
zaplanowano to środki te przechodzą na kolejny rok? 

 



Pani Skarbnik wyjaśniła, że niewykorzystane środki w roku budżetowym wygasają i nie 
można ich gromadzić z roku na rok. Do końca lipca każdego roku, mając informację GUS-u o 
ilości mieszkańców, sołtysi są powiadamiani o kwocie funduszu sołeckiego. 

Radny Urbaniak zapytał czy gmina może otrzymać z budżetu państwa więcej niż 30% 
refundacji wydatków z funduszu sołeckiego? 

Pani Skarbnik odpowiedziała, że nie. 
Radny Rajchelt zapytał jakie instytucje kontrolują sposób wydatkowania tego funduszu? 
Pani Skarbnik wyjaśniła, że RIO, NIK, generalnie wszystkie organy kontroli mają do tego 

prawo.  
Radny Urbaniak zapytał jak zdaniem Pani Skarbnik kształtuje się tendencja 

wydatkowania tych środków? Czy są one lepiej lokowane niż w latach poprzednich? 
Pani Skarbnik odpowiedziała, że z przedłożonych radnym zestawień wynika,                         

że na wydatki majątkowe wydano ok. 34.000zł, a na bieżące ok 99.000zł. Tendencja powinna 
być zdaniem Pani Skarbnik odwrotna.  

Radny Urbaniak uważa, że korzystniejszym rozwiązaniem było „przechodzenie” 
niewykorzystanych w danym roku środków z funduszu na kolejny rok, gdyż większa pula 
pieniędzy pozwala na realizację większej inwestycji. 

Radny Urbaniak zapytał czy Pan Wójt może zakwestionować wydatki sołectwa? 
Pani Skarbnik potwierdziła wyjaśniając, że to Pan Wójt akceptuje faktury z realizacji 

przedsięwzięć. Zasadą jest, że sołectwo inicjuje zadania, a urząd gminy je wykonuje. Zadanie 
finansowane ze środków z funduszu sołeckiego musi być zadaniem własnym gminy zgodnym 
z planem odnowy miejscowości lub strategią rozwoju gminy.  

W związku z brakiem dalszych pytań, po przeprowadzonej kontroli przedstawionej 
dokumentacji finansowej Komisja zakończyła posiedzenie o godz. 10:30. 
 

 

Protokołowała: 

Magdalena Rakszawska 

Komisja Rewizyjna w składzie: 

Przewodniczący Komisji  Jan Rajchelt   ………………….....  

Z-ca Przewodniczącego  Sławomir Urbaniak  ……………………. 

Członkowie:    Tadeusz Lammel  ……………………. 

  

 
 

 


